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فریبا خان احمدی
خبرنگار

معاون وزیر بهداشت در گفت و گو با »ایران« از فشار کار و آثار خستگی کادر  درمان در مقابله با کرونا می گوید

دردهای کادر درمان 

چابهار؛ دروازه ورود شرق به غرب
سفر به بندری که چشم به فردا دارد
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گزارش های وزارت بهداشــت نشــان 
می دهد به دلیل رعایت پروتکل های 
بهداشــتی در اردیبهشــت مــاه رونــد 
نزولــی  شــیب  فوتی هــا  و  مبتلایــان 
رعایــت  کاهــش  نتایــج  امــا  داشــت 
پروتکل هــای بهداشــتی در هفته های 
نخســت خرداد ماه چهــارده روز بعد 
نشان داد که شــیب منحنی مبتلایان 
و آمار فوتی های کووید-19 یک مرتبه 
از اوایــل تیر ماه دوباره خیز برداشــته 
اســت به طوری که از یک ماه گذشــته 
تاکنــون نه تنها عدد فوتی های ناشــی 
از ویــروس کرونــا بــه حــول و حــوش 
200مــرگ در روز رســیده بلکــه بیش 
در  تهــران  جملــه  از  و  اســتان   15 از 
وضعت قرمز قــرار گرفته اند. معاون 
بهداشــت وزیــر بهداشــت، درمــان و 
آموزش پزشــکی علــت افزایش آمار 
مبتلایــان و فوتی هــای کرونــا را عــدم 
از  بهداشــتی  پروتکل هــای  رعایــت 
در  شــهروندان  از  درصــد   80 ســوی 
اوایــل خــرداد مــاه عنــوان می کنــد و 
معتقد اســت؛ نتایج ایــن بی مبالاتی 
نــه تنها منجــر به جان باختــن روزانه 
بیــش از 150 بیمــار مبتــلا بــه کرونــا 
در کشــور شــده اســت بلکــه افزایــش 
تعــداد ورودی هــای مبتــلا بــه کرونــا 
بــه بیمارســتان ها کادر درمــان را نیــز 
آســیب پذیرتر از گذشته کرده و رمقی 
برایشان باقی نگذاشته است. به گفته 
او، همزمان با خیز دوم شیوع کرونا و 
مزمن شدن بیماری و فرآیند ویزیت 
پرســنل  ایمنــی  ســطح  خســتگی،  و 
درمــان  دســتخوش تغییــر شــده کــه 
در نهایــت آمــار ابتلا و فوت ناشــی از 
کرونا پــس از چند ماه مجدداً در کادر 

درمان نیز خیز برداشته است.
دکتــر علیرضــا رئیســی در گفت و گو 
مــردم  از  تشــکر  ضمــن  »ایــران«  بــا 

به خاطر رعایت پروتکل های بهداشتی 
رونــد  فعلــی  شــرایط  در  می گویــد: 
اجرای پروتکل های بهداشــتی از ســوی 
شــهروندان خیلــی بهبــود پیــدا کــرده 
است. رعایت پروتکل های بهداشتی در 
اواخر فروردین و اوایل اردیبهشــت 78 
درصد بــود. متأســفانه در اوایل خرداد 

این عدد به حدود 22 درصد رسید.
ابــلاغ  بــا  اینکــه  بیــان  بــا  وی   
در  ماســک  شــدن  اجبــاری  مصوبــه 
اماکــن عمومــی از ســوی ســتاد ملــی 
به خوبــی  مــردم  کرونــا  بــا  مقابلــه 
کردنــد،  اجــرا  را  دســتورالعمل  ایــن 
می افزایــد: اگر بخواهم با آمار ســخن 
بگویم رعایت پروتکل های بهداشتی 
حــدود 40 درصــد در اواخــر خــرداد 
افزایش یافت و بعد از آنکه اســتفاده 
از ماســک اجبــاری شــد این عــدد در 
اواســط تیــر ماه بــه 52 درصد رســید 
و الان یعنــی 10 مــرداد مــاه این عدد 
درصــد،   72 بــه  عمومــی  اماکــن  در 
در ادارات دولتــی بــه 84 درصــد و در 
حمــل و نقــل عمومــی بــه 71 درصد 

افزایش یافته است.
ë ازدست دادن بهترین سرمایه های ملی

معاون بهداشت در ادامه با اشاره 
به خســتگی و فرســودگی بیش از حد 
کادر درمان و تــداوم چنین وضعیتی 
می گویــد: واقعیــت این اســت روزانه 
مــا ده هــا نفــر از هموطنان مــان را از 
دســت می دهیــم و متأســفانه روزی 
نیســت که آگهی ترحیمــی نبینیم که 
چند تن از همــکاران ما در حوزه های 
بهداشت، پرستاری، پزشک عمومی، 
متخصــص و فوق تخصــص به خاطر 
مقابلــه بــا کرونــا در بیمارســتان ها و 
ویزیت بیماران کرونایی جان شــان را 

از دست ندهند. 
گاهــی اینهــا افــرادی هســتند کــه 
بیــش از 30 ســال درس خوانده انــد 
کســب  تجربــه  ســال   15 حداقــل  و 

کرده اند و می توانند به عنوان سرمایه 
اجتماعــی ســال ها در خدمــت مردم 
باشــند اما به خاطر کرونا جان شــان را 

از دست می دهند.
 او می افزایــد: در حال حاضر کادر 
و  جســمی  فرســایش  دچــار  درمــان 
روحی شــده اند. به هــر حال قریب به 
6 مــاه اســت که آنهــا درگیــر بیماران 
کرونایــی در بیمارســتان ها هســتند و 
به ایــن بیمــاران خدمــات می دهند. 
زمانی این تأســف بیشــتر می شود که 
می بینیــم اغلــب بیمارانــی کــه وارد 
بیمارســتان می شــوند به خاطــر چند 
میهمانــی،  یــک  در  حضــور  ســاعت 
به خاطــر  یــا  و  تجمــع   عروســی، 
مسافرت دسته جمعی مبتلا شده اند 
و اینها همان بیمارانی هستند که وارد 

بیمارستان ها می شوند.
به گفته دکتر رئیســی، اگرچه ارائه 
بــه بیمــاران وظیفــه ذاتــی  خدمــت 
کادر درمــان اســت ولــی بــه معنــای 
واقعــی کلمــه آنهــا این روزهــا جهاد 
می کننــد و در حــال حاضر مــا در کنار 
هموطنان مــان همکاران باارزشــی را 

هم از دست می دهیم.
دکتر رئیســی عنوان می کنــد: باید 
کــه  را در نظــر بگیریــم  ایــن مســأله 
به دلیل برخــی بی ملاحظگی ها جان 
همــه به خطر افتاده اســت. در چنین 
شرایطی همه باید برای قطع زنجیره 
انتقــال ویــروس کرونــا کمــک کننــد. 
تــا زمانــی کــه ویــروس کرونا واکســن 
در دســترس و مؤثری نداشــته باشــد 
جــوری  را  زندگــی  ســبک  مجبوریــم 
تنظیــم کنیــم کــه همــراه بــا رعایــت 
پروتکل های بهداشــتی بــا این بحران 

جهانی کنار بیاییم.
مــا  می افزایــد:  ادامــه  در  او   
نمی توانیــم مثــل ســال های گذشــته 
میهمانــی برگزار کنیم یا به مســافرت 
برویــم. حتماً نیــاز اســت روش مان را 

عــوض کنیم. باید در نظــر بگیریم اگر 
در یــک جمعی قرار می گیریم ممکن 
بی علامــت  ناقــلان  به دلیــل  اســت 
خودمان هم آلوده شویم یا حتی خود 
مــا دیگران را آلوده کنیم. ســرریز همه 
ایــن مبتلایــان بــه بیمارســتان ها وارد 
می شــود و همکاران ما شبانه روزی در 

حال فعالیتند و واقعاً خسته شده اند.
ë  30 درصد از افراد دستور العمل ها را

جدی نمی گیرند
معاون بهداشت در ادامه از مردم 
می خواهــد پروتکل های بهداشــتی را 
رعایت کننــد. او عنــوان می کند: روی 
ســخن مــن بــا آن 20 تــا 30 درصــد 
افرادی است که بی مبادلاتی می کنند 
را  بهداشــتی  دســتورالعمل های  و 

جدی نمی گیرند. 
اینهــا همــان افــرادی هســتند کــه 
علاوه بر خودشان به خانواده شان نیز 

آســیب می زنند و کادر درمان را متأثر 
کرده اند. دکتر رئیسی در پاسخ به اینکه 
وزارت بهداشت همزمان با اوج گیری 
دوباره پیک کرونا چــه برنامه ای برای 
تجدید قوای کادر درمان در نظر گرفته 
اســت؟ عنوان می کنــد: راه حل ما این 
است که اولاً با سازمان برنامه و بودجه 
کشــور هماهنگ شــده و حدود 7 هزار 
نیرو در آینده نزدیک اســتخدام کنیم. 
این اســتخدامی ها نیروهای تازه نفس 
را بــه مراکــز درمــان اضافــه می کند. از 
طرفی برای پرداخت مطالبات معوقه 
پرسنل درمان تصمیمات خوبی گرفته 
شــده است که کمک کننده خواهد بود. 
با ایــن حال بزرگترین کمک برای کادر 
بهداشــت و درمان کشــور این است که 
ورودی بیمارســتان ها کم شود و زمانی 
ایــن اتفــاق می افتد کــه مــردم به جد 

پروتکل های بهداشتی را رعایت کنند.

همچنیــن  بهداشــت  معــاون   
رئیــس  اخیــر  حرف هــای  دربــاره 
جمهــوری مبنی بــر اعمــال مجازات 
و تنبیــه متخلفانــی کــه پروتکل هــای 
می گیرنــد،  نادیــده  را  بهداشــتی 
می گوید: همه جای دنیا برای افرادی 
که پروتکل هــای بهداشــتی را رعایت 
نمی کننــد و بــه عبارتی قانون شــکنی 
را  ســنگینی  جریمه هــای  می کننــد 

اعمال کرده اند. 
برای مثال نزدن ماســک بین 150 
اروپایــی  کشــورهای  در  500یــورو  تــا 
جریمه دارد. در کشور ما تاکنون چنین 
جرایمــی وضــع نشــده اســت. ما هم 
خیلی تمایل نداریم به سمت اعمال 
جریمــه برویم ولی برخی مواقع لازم 
اســت فردی که قانون شــکنی می کند 
جرایمی متناســب با جرم بــرای این 

افراد متخلف در نظر گرفته شود. 
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برگــزاری کنکور دانشــگاه ها حــالا دیگر به 
یک چالش سیاســی تبدیل شــده اســت. 
درســت از همــان روزهایــی کــه ویــروس 
کرونا وارد کشــور شد مســئولان ستاد ملی 
مبــارزه با کرونا اعلام کردند که مهم ترین 
موضــوع آنها بحــث ســلامت داوطلبان 
آزمون های سراســری دانشــگاه ها اســت. 
البتــه در مصوبــات ســتاد ملی مبــارزه با 
کرونا بارها تأکید شد که به خاطر سلامت 
جان داوطلبان و شــرایط حســاس کشــور 
آزمون های سراســری دانشگاه ها با تأخیر 
برگزار شود و در نهایت هم در چند مرحله 
برگزاری آزمون دکتری، کارشناســی ارشد 
و کارشناســی دانشــگاه ها با تأخیر مواجه 
شــد تــا اینکــه پنجشــنبه گذشــته آزمــون 
دکتری بعــد از چهار بار به تعویق افتادن 
برگزار شــد و مســئولان وزارت بهداشــت 
هــم اعــلام کردنــد که ســازمان ســنجش 
توانســته پروتکل های بهداشتی را بخوبی 
رعایــت کند. با این همه کمتر از چهار روز 
دیگر کنکور کارشناســی ارشــد دانشگاه ها 
برگزار می شــود و دو هفته دیگر هم زمان 
برگزاری کنکور سراسری دانشگاه ها است 
اما از مجلس شــورای اســلامی خبرهایی 
از تعویــق مجــدد ایــن آزمــون بــه گــوش 
مــی رســد. اظهارنظرهایــی کــه به گفتــه 
مسئولان برگزارکننده این آزمون ها ثمری 
جز ســردرگمی بیــش از پیش و اســترس 
آن طــور  نــدارد.  داوطلبــان  دوچنــدان 
کــه مســئولان ســازمان ســنجش اعــلام 
کرده اند، اظهارنظرهای روزانه مسئولانی 
کــه کمتریــن ارتبــاط را بــا کنکــور دارنــد، 
هشتگ ســازی در شــبکه های اجتماعــی 
مختلف، پســت گذاشــتن در شــبکه های 
اجتماعــی مــورد نظــر جوانــان داوطلب 
کنکــور، هیجان هــای کاذب بــرای تعویق 
یــا تغییر زمــان مجدد، همگــی نتیجه ای 
جز ایجاد اســترس برای داوطلبان نتیجه 
دیگــری ندارنــد. آن هــم در شــرایطی که 
کنکــور به خــودی خود اســترس زا اســت. 
بــا ایــن حــال دیــروز در مجلــس شــورای 
اســلامی هــم موضــوع برگــزاری کنکــور 
مطرح شــد. رئیــس مجلس در ایــن باره 
اظهــار داشــت: »نگــران رعایــت نشــدن 
پروتکل هــای دقیــق بهداشــتی در کنکــور 
سراسری هستیم. به نظر می رسد تعویق 
زمان کنکور تا گذشتن از دوران پیک کرونا 
و خنک تر شــدن هوا که امکان اســتفاده از 
ماسک به مدت چند ساعت را میسر کند، 

ضــروری باشــد. ســلامت دانش آمــوزان، 
خط قرمز مجلس است و کمیسیون های 
بهداشت و آموزش مجلس وظیفه دارند 
تــا اطمینــان از رعایــت بهتریــن تصمیم 
در ایــن خصــوص، مطالبــات مــردم را از 

مسئولان ذیربط پیگیری کنند.«
ë درباره کنکور کارشناسی صحبت کنیم

آمــوزش  رئیــس ســازمان ســنجش   
کشور در گفت و گو با »ایران« درباره برخی 
اظهار نظرها درباره کنکــور می گوید : این 
مباحث بیشتر داوطلبان را دچار استرس 
می کند. مــا بارها اعــلام کرده ایم که تابع 

نظر ســتاد ملی مقابله با کرونا هســتیم و 
ســازمان ســنجش برگزار کننــده آزمون ها 
است. طبیعتاً سازمان سنجش بر اساس 
مصوبــات ســتاد ملــی مقابلــه بــا کرونــا 
برنامه هــای خود را در خصوص آزمون ها 
پیش خواهد برد. نمی شود غیرکارشناسی 
درباره کنکور اظهار نظر کرد. اگر قرار باشد 
تاریخ برگزاری آزمون ها تغییر کند، ستاد 
در این باره تصمیم می گیرد و ما نیز به آن 
عمــل خواهیم کرد؛ ضمــن اینکه تاکنون 

نیز تمامی تاریخ های برگــزاری آزمون ها 
بر اســاس تصمیمات ســتاد برگزار شــده 
اســت. ابراهیــم خدایــی دربــاره اجــرای 
پروتکل های بهداشتی در برگزاری آزمون 
دکتــری می افزایــد: حوزه هــای امتحانــی 
تمامی پروتکل های بهداشتی ما را رعایت 
کردنــد اینکــه گفتــه می شــود داوطلبــان 
ماسک نداشتند حرف صحیحی نیست. 
امتحان چهار ساعت است و ممکن است 
داوطلبــی بــرای نوشــیدن آب ماســک را 
برداشــته باشــد ماســک بــرای داوطلبان 
اجباری بود و برای 30 درصد از داوطلبان 

ماسک پیش بینی کرده بودیم.
داوطلبــان  از  مــا  می کنــد:  تأکیــد  او 
کنکــور دکتــری نظرســنجی کرده ایــم کــه 
آیــا از تمهیدات بهداشــتی کنکــور راضی 
هستید یا خیر. بیش از 8۵ درصد رضایت 
داشــتند. مســئول نظارت بر پروتکل های 
وزارت  بهداشــتی  معاونــت  بهداشــتی 
بهداشت بود و یک نماینده بهداشت هم 
در حوزه ها مستقر بود. طبق اعلام رسمی 
وزارت بهداشت به سازمان سنجش نمره 

قبولــی دادند و البته مــواردی بود که تذکر 
دادند. رئیس ســازمان سنجش در پاسخ 
بــه این ســؤال که اگــر کنکور برگزار نشــود 
سرنوشت داوطلبان چه می شود می گوید: 
از مسئولان می خواهم که در باره برگزاری 
کارشناســی  مقاطــع  تمامــی  در  کنکــور 
صحبت کنند اگر کنکور برگزار نشــود یک 
گسســت علمی در کشور داریم. بخشی از 
پذیرش دانشــگاه ها و مؤسســات آموزش 
عالــی بــدون آزمون امــکان پذیر نیســت 
و جایگزینــی هــم بــرای کنکــور نداریــم. 
البته یکســری از وزارتخانه ها و دانشگاه ها 
براساس نیاز سنجی نیروی انسانی خود، 
همچنیــن  می کننــد.  پذیــرش  دانشــجو 
برخی از رشته های دانشگاه ها و مؤسسات 
آموزشــی بســیار پر طرفدار بوده و رقابت 
در بین رشــته هایی نظیر رشته های علوم 
پزشــکی بسیار سنگین اســت و داوطلبان 
برای ورود به دانشــگاه های بزرگ رقابت 
می کننــد. بنابرایــن بــا توجه بــه تقاضای 
زیاد، تراکم و پراکندگی نمرات نمی توانیم 
پذیرفته شدگان این دانشگاه ها را تفکیک 
کنیــم و فعــلًا بجــز آزمــون نمی توانیــم 
راهــکاری بــرای پذیــرش دانشــجویان در 

دانشگاه ها داشته باشیم.
به گفتــه خدایــی ظرفیت دانشــگاه ها 
محدود اســت همچنیــن مــا نمی توانیم 
به داوطلبی که یک ســال زحمت کشیده 
و درس خوانــده بگوییــم امســال کنکــور 
ندهید، ســال دیگــر کنکور برگــزار خواهد 

شد. حق داوطلبان تضییع می شود.
خدایی در ادامه می گوید: کنکور بیشتر 
یک موضوع جذاب اجتماعی و سیاســی 
شده و صدای کنکور بیشتر شنیده می شود 
و برخــی علاقه دارند که اظهارنظر کنند و 
برخی هم می خواهند فالوور جمع کنند. 
اما بحــث مجلس جدا اســت. نمی دانم 
اگــر مجلس تصویــب کند که کنکــور لغو 
شــود مصوبه ســتاد ملــی مبارزه بــا کرونا 
چــه می شــود. ســازوکار آن چــه خواهــد 
بــود. رئیــس ســازمان ســنجش آمــوزش 
کشــور بــا تأکید بــر اینکه فعــلًا جایگزینی 
بــرای پذیــرش داوطلبــان در رشــته های 
پــر متقاضــی نظیــر رشــته های پزشــکی 
وجــود ندارد و پرطرفدارها حذف شــدنی 
نیســتند، می گوید: در حــال حاضر تعداد 
912 هزار نفر از داوطلبان براساس سوابق 
مؤسســات  و  دانشــگاه ها  در  تحصیلــی 
آموزش عالی پذیرش می شوند که بیش 
از 20 درصد این ظرفیت برای دوره روزانه 

دانشگاه های دولتی است.

رئیس سازمان سنجش آموزش کشور:

حذف کنکور فعلًا اجرایی نیست 
 قدردانی وزیر بهداشت از اقدامات  

ستاد اجرایی فرمان امام )ره( درمقابله  با کرونا
رئیــس ســتاد اجرایی فرمان امــام)ره( دیروز با حضور در دفتر وزیر بهداشــت ضمن 
دیدار و گفت و گو با وی، به جامعه ســلامت خســته نباشــید گفت و تعدادی از اقلام و 
تجهیزات پزشــکی تولیدی ضدکرونایی ســتاد رابه وزارت بهداشــت اهدا کرد. سعید 
نمکی وزیر بهداشت نیز در مراسم 
دیدار با محمد مخبر رئیس ستاد 
اجرایی فرمــان امــام)ره(، ضمن 
تشــکر از زحمــات مدیــران ســتاد 
حــوزه  در  امــام  فرمــان  اجرایــی 
مبــارزه بــا بیمــاری کرونــا اظهــار 
داشــت: از روز نخســت نماینــده 
برادرانــه  اجرایــی  فرمــان  ســتاد 
تلاش کرد و این تلاش ادامه دارد که امیدوارم خداوند به عزت آن مجموعه به عنوان 
بازوی اصلی نظام بیفزاید. وزیر بهداشــت با اشاره به تلاش ستاد اجرایی برای تولید 
اقلام پزشکی گفت: اینکه در کشور توانستیم در کمتر از یک ماه از وارد کننده تجهیزات 
پزشــکی و اقلام بهداشــتی به تولید کننده و صادر کننده تبدیل شویم، از دستاوردهای 
مهم کشور بود که یکی از اضلاع خلق این حماسه مهم ستاد اجرایی فرمان امام بود. 
در ادامه این مراســم، محمد مخبر رئیس ستاد اجرایی فرمان امام)ره( گفت: اولین 
جلسه ستاد پس از انتخابات برگزار شد، روی بحث تولید تجهیزات متمرکز شدیم، در 
زمینه تأمین تجهیزات پزشــکی از خارج از کشور در روزهای نخست نیز موفق بودیم 
هرچند در برخی مواقع دشــمن عهدشــکنی کرد اما توجه داشته باشید ستاداجرایی 
موفق شــد کمتر از 2۴ روز کارخانه تولید ماســک را راه اندازی کند و تاکنون نزدیک به 

صد میلیون ماسک تولید و در اختیار وزارت بهداشت قرار داده ایم.

ش
بر

عضو کمیته علمی ستاد مقابله با کرونا:

 برای برگزاری کنکور 
از استادیوم ها و فضاهای باز استفاده شود

 عضــو کمیتــه علمی ســتاد ملی مقابله بــا کرونا با اشــاره به افزایش 
قدرت سرایت کرونا ویروس، گفت: پیشنهاد ما در کمیته علمی ستاد 
ملی مقابله با کرونا، در جلســات آتی برگزاری کنکور در اســتادیوم ها 
از جملــه اســتادیوم آزادی و فضــای باز آن اســت.  به گزارش ایســنا، 
دکتــر مینو محــرز که در یک برنامه رادیویی صحبــت می کرد، درباره 
برگــزاری کنکور در شــرایط کرونایی گفــت: کنکور سراســری برای هر 
دانش آموز تعیین سرنوشت برای او محسوب می شود و این امتحان 
باید در شــرایطی به دور از استرس برگزار شــود. او افزود: پیشنهاد ما 
در کمیته علمی ستاد ملی مقابله با کرونا، در جلسات آتی، برگزاری 
کنکور در استادیوم ها از جمله استادیوم آزادی و فضای باز آن است. 

فرمانده عملیات مدیریت کرونا در تهران:

 86 درصد متوفیان کرونا در ایران 
یک عامل زمینه ای داشتند

 فرمانده عملیات مدیریت بیماری کرونا در کلانشــهر تهران گفت: در بیماری های 
مزمن فرسایشــی که نوپدید هستند، صحبت از شکســت دادن بیماری، بیشتر یک 
واکنش هیجانی زودرس است. بنابراین من به این پارادایم اعتقادی ندارم و شکست 
کرونا به عنوان یک بیماری مزمن، نوپدید و فرسایشــی بیشــتر یک شــعار هیجانی 
است. شاید بهتر باشد بگوییم که ما کرونا را ریشه کن می کنیم، برای ریشه کن کردن 

این ویروس هم طبیعتاً باید روش های مدیریتی تأثیرگذار اعمال شود.
به گزارش ایسنا، دکتر علیرضا زالی افزود: مطلقاً نباید فریفته شویم و نباید در 
مقابــل این بیمــاری، غرور ما را بگیرد. باید بدانیم کــه با یک بیماری مواجهیم که 
شواهد جهانی درباره آن اندک است و کم بودن اطلاعات علمی درباره این بیماری 
باعث می شود که ما سلاح کمتری در برابر آن داشته باشیم. زیرا شناختمان از این 
بیماری کمتر است. بنابراین در چند ماه اخیر کمتر در ادبیات علمی جهان بحث 
شکست دادن بیماری کووید19 را دیده ام. مانیفست اکثر کشورها این بوده است که 

باید به نوعی به سمت شکستن زنجیره انتقال این بیماری حرکت کنیم.
زالی تأکید کرد: اینکه بخواهیم در برابر کرونا پرچم افتخار بالا ببریم، اصلًا علمی 
نیســت. باید با ادبیــات علمی صحبت کنیم. به هر حال امــواج بعدی کرونا خواهد 
آمــد. تــا زمانی که یا ۶۶ درصد افــراد در جامعه دچار این بیماری نشــوند و یا داروی 
مطمئن و واکسن آن پیدا نشود، این سناریو در کشورهای دنیا قابل تکرار خواهد بود. 
البته ما بشدت از نظر علمی با ایمنی جمعی مخالفیم و این حرف بسیار خطرناک 
اســت. بایــد دارو و واکســن کارای ایــن دارو پیــدا شــود و یــا در بدترین و ســخت ترین 
شــرایط که از نظر علمی کاملًا با آن مخالفیم و آن را منســوخ شــده تلقی می کنیم، 
۶۶ درصد جامعه مبتلا شوند که در این صورت با حجم بسیار زیاد بیماری و تلفات 
بســیار زیاد همراه خواهد بود. زالی درباره وضعیت کرونا در تهران عنوان کرد: از روز 
آغازین اپیدمی کرونا تاکنون در 8۶.7 درصد موارد در کلیه متوفیان ناشی از کرونا در 
تهران، فرد فوت شــده حتماً یک عامل زمینه ای هم داشــته است. این موضوع را در 
سایه تلاش جامعه پزشکی و بهداشتی و درمانی در تهران می دانیم. جامعه پزشکی 
خســته شــده، بســیاری از معوقاتش را دریافت نکرده و دچار فرســودگی شده است، 
امــا بازهــم در حال تلاش اســت. وی کــه در یک برنامه تلویزیونــی صحبت می کرد، 
درباره اخذ جریمه از افرادی که پروتکل های بهداشتی را رعایت نمی کنند، گفت: در 
همه کشــورهای دنیا عدم رعایت شــیوه نامه های بهداشتی و عدم استفاده از وسایل 
پیشــگیری مانند ماســک، حتماً با جرایمی روبه رو است و ما تنها کشوری هستیم که 
بــرای این موضوع جریمه در نظر نگرفته ایم. البته من از مردم هم تشــکر می کنم و 

مردم اصلًا مقصر نیستند، نباید تمام کاسه کوزه ها را بر سر مردم بشکنیم.

 دفترچه های بیمه تأمین اجتماعی
تا 5 ماه آینده حذف می شوند

معــاون بیمه ای ســازمان تأمین اجتماعی گفــت: امیدواریم ظــرف حداقل پنج ماه 
آینــده بتوانیــم با همکاری وزارت بهداشــت در ارتباط با حــذف دفترچه های درمانی 
اقداماتی انجام دهیم. مهرداد قریب در گفت وگو با ایسنا درباره استعلام غیرحضوری 
توضیح داد:  با غیرحضوری شدن استعلام، استحقاق درمان و تمدید خودکار اعتبار 
دفترچه هــا شــاهد آن بودیم که میــزان مراجعات به شــعبات و کارگزاری های تأمین 
اجتماعــی تــا 38 میلیون مــورد کاهش یافتــه و رضایتمندی خوبی به دنبال داشــته 
اســت. او  با بیان اینکه شــش روش برای اســتعلام اعتبار دفترچه ها اعلام شــد که از 
جمله آن می توان به شماره گیری کدهای دستوری ussd  و مراجعه به سایت سازمان 
تأمین اجتماعی اشــاره کرد و افزود: بیمه شــده به هر بیمارســتان، مرکز خصوصی یا 
مطب مراجعه کند، اســتحقاق درمانش به روش های گفته شــده قابل انجام اســت. 
مصطفی سالاری، مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی نیز درباره زمان اجرای نسخه 
نویســی الکترونیــک و حذف دفترچه های بیمه گفت: کار بســیار گســترده ای اســت و 
مقدماتی را می طلبد؛ باید همه پزشــکان و مراکز درمانی با ما همکاری کنند. سامانه 
نیز باید پاسخگو باشد و طوری نشود که مردم به علت قطعی اینترنت یا موارد دیگر 
با اخلال در دریافت خدمت مواجه شوند. یکی از مزیت های نسخه نویسی الکترونیک 
صرفه جویــی در تجویــز داروهــای غیرضروری اســت. هرچــه داروی غیرضــروری که 
مضــاف بر قواعد و راهنمای بالینی اســت کمتر نوشــته شــود بهتر اســت، زیرا تجویز 
داروهای غیرضروری اســراف اســت و به سلامت بیمار لطمه می زند. کارهای فنی در 

حال انجام است و امیدواریم طی چهار پنج ماه آینده این کار را اجرایی کنیم. 


